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2 · VEG I VEST 

<<Redaktøren har ordet>> 
« Veg i Vest» skal framleis komme ut fire gonger i året, om nokon 
skulle vere i tvil om det. Bedriftsbladet vårt og andre interne og 
eksterne informasjonstenester har vare oppe til drøfting i ulike 
organ den siste tida. Ei rundspørjing i sommar kunne stadfeste det 
vi alle eiegentleg trudde, at det er scor interesse for avisa mellom 
dei tilsette og at dei fleste av oss ønskjer å halde på Veg i Vest som 
internt informasjonsorgan. 

I tråd med dette kjem no nummer 3, av ulike årsaker noko seint
i høve til det planlagde programmet. Vi reknar med å få ut eir 
nummer til før jul. Denne hausten er vi avhengige av å få eir 
konsulentfirma til å hjelpe oss med avisa, som det vil gå fram. Med 
tida vonar vi å finne ei meir permanent ordning internt. 

Vi vil elles minne om den nye medarbeidaren som vart 
introdusert i førre nummeret, Herr redaksjonssekretær Kråka. 
Kråka ventar på brev eller korte synspunkt om saker og ting i vårt 
vegvesen-tilvære. Kan hende har du tips eller gode historier? Ring 
eller skriv! 

Red. 
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Veg mot spådommar 
Prognosar over folketaUet i indre_ strøk av fylket viser nedgang elle: 
stagnasjon over de'. heile. Uran e1 sterk utby�mg av vegnettet for a 
berra kommunikaSJOnane er dette sikkert ogsa riktig. 

Der vil imidlertid skje så mykje med vegnettet dei nærasce 10 åra, 
at <lesse spådommane kan bli endra. I 1991/92 opnar vi ny veg frå 
Dale til Voss. Samsrundes kan vi kjøre ferjefritt frå Voss via 
Gudvangen til Oslo. Dermed er Vosseområdet korne i sentrum både 
for ferdsla ause/vest og nord/sør i indre scrøk. 

I tillegg vil utbetring av vegen Stamnes - Gammersvik, med 
innkorting av ferjesambandet til Vikanes, føre til ac også Ytre Sogn 
og Nordhordland får_ kortare veg moe Voss. Ucbeu-ing av E68
mellom Voss og VinJe, samt opprusnng av VikafJellsvegen ni LO 
runn akseltrykk, vil yrcerlegare lene sambandet mor Sogn. 

Arbeidet med urbecring av vegen Voss - Granvin er ale i gang, 
med forskot frå Voss kommune. Tidleg i 90-åra reknar eg med ac 
vi har ro kjørefelt frå Voss cil Granvin. Det er meininga Ulvik 
kommune skal forskoccere store summar cil vegen mot Bruravik, og 
kommunen vil få gode samband til stamvegnettet. Decce er også 
nødvendig med den sterke satsinga som er gjort i turistnæringa. 

Eidfjord kommune har ale forskottert score summar til rv. 7. 
Reforskocrering, saman med srarlege midlar, gjev oss om få år ein 
god corfelcsveg frå Buskerud grense og cil Brimnes. I Buskerud 
arbeider dei no for å få l O conn akseltrykk på rv. 7 fram til 
fylkesgrensa også i teleløysinga. Derre er viktig for rungtransporren 
og heile avgjerande for ein stadig aukande turisttrafikk. 

På rv. 47 mellom Brimnes ogJøsendaJ ville det bli gjort 
utbecringsarbeid på dei dårlegasce partia. Vi vil likevel ikkje makte å 
få co kjørefelt på denne vegen dei første 10 åra uran ei vesemleg 
heving av vegplanrammene. 

Rv. 550 Odda - Uene vil bli bygd ut til 2 kjørefele, og ferdsla over 
Uene - Kvanndal vil auke. 

Mellom Granvin og Øystese vil også dei dårlegaste partia bli bygd 
ur ril 2 kjørefelt. Men også her må vi med noverande 
vegplanrammar rekne med at det tek rid å få cofelcsveg. 

På E76 vil det skje mykje dei nærasre åra. I Røldal er arbeidet 
med ny veg alt i gang med bompengemidlar og ordinære løyvingar. 
Om 2 år har vi tofeltsveg frå Telemark grense og ril Vinterrun. Om 
1 år tek arbeidet til på Akrafjordsvegen, og med bompengar og 
ordinære løyvingar kan vegen byggjasc om på 5 år. Indre Hardanger 
kjem då «nærare» både Sunnhordland og Haugesundsområdec. 

Men det score spørsmålet er likevel når Hardangerbrua mellom 
Vallavik og Bu kan stå ferdig. Inga veginvestering vil få så mykje å 
seie for heile Hardanger som denne brua. Teknisk sett er problema 
løyste, og vi får vone at vi kan finne økonomiske løysingar. Skal 
folketallet i indre strøk av fylket haldast oppe, må turisme vere eier 
av dei viktigaste satsingsområda. God atkomst er eire av hovudkrava 
og kanskje den viktigasre grunnlagsinvesteringa for denne næringa. ' 
Med ei hengjebm over Hardangerfjorden er gmnnlagec lage for ei 
rik urvil<ling i indre delar av fylker. 
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HALVANNET ÅR OG 70 MILL. S 

Ventila1jom.rystemet 
er omfattende. I Foto: 
lvfarila !larekol, 
Media/J/ut.11er li/SI 
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ART PÅ FLØYFJELLSTUNNELENE

- Byggin,; tJV 

Fl0Jfjellst111111ele11e har 
gitt oss gode e,fari11ger 
til senere 
1!111ueldri11iug, sier 
/1,i/d Hegrenæs. 

VI HAR 
GREPET PÅNY 

«TUNNEL
TEKNOLOGI» 

- Vi kan trygt si at våre folk har fått taket
på moderne tunneldrivingsteknologi, sier
Arild Hegrenæs. Veg i V est tar en prat
med prosjektleder midt i innspunen foran
åpningen av tube I i Fløyfjellstunnelene 28. 
november.

- Vi har fullført der 3.150 meter lange sør
gående tunnelløpet halvannet _år raskere enn
forutsatt i den opprinnelige ndsplanen. Når 
hele tunnelanlegget ras i bruk før vi car som
merferien 1988, kan vi notere ar der hele er 
ferdig I år før eiden, slår Hegrenæs fase. 

Driften har gårr utmerker, sier han. Vi har 
sparr ca. 70 mill. kr._ i forhold til opprinnelig 
kostnadsoverslag. V1 har møtt mindre pro
blemer med vannsig og isobsjlln enn forven-
tet. 

Liten sjenanse 
- Hva med forstyrrelser for omgivelsene?

- Bagatellmessig i forhold til det som vil-
le skjedd ved konvensjonell drift, sier pro
sjektlederen. 

Det er altså vestre runne!, rube I, som 
åpner 28/11. Sørgående løp går fra Amalie 
Skrams vei til Nygårdstangen. Det blir 
med andre ord trafikken inn til sencrnm 
som kommende halvår får brnke huller un
der Fløyen. 

Det nordgående (øsere) løp blir 3,7 km 
langt, med utløp i nord ved Sandviken sy
kehus. Etterarbeidet her jYågår fram til åp
ningen, før sommerferien neste år. 

Nyttige erfaringer 
FløyfJellsrunnelene har gjort oss mange erfa
ringer rikere. Bygging av co parallelle løp 
med ro felt i hver runne!, er gjennomført for 
førsre gang her i fylker. Tverrforbindelser _på 
hver 300 meter, og , er omfattende vencila
sjonssysrem, med egne luftesjakter, er også 
spesielt for Fløyfjellsnmnelene. 

Våre erfaringer fra dette prosjektet gjør at 
vi står sterkere i valg av teknologi ved nye 
runnelanlegg. Selv om der har vært drever 
fullprofilboring i krafttunneler siden 70-taller, 
har vi her boret det desidert største tverrsnitt 
i Norge, sier Arild Hegrenæs til Veg i Vest. 

Tunnel med sprinkleranlegg 

Bergen får landets første runne! med 
sprinkleranlegg moe brann. Det er re
sultatet av de forsøk og drøftelser som 
denne høsten har pågått mellom 
brann- og vegmyndigheter om bruken 
av polyerylen-plarer. Brannsikringen i 
tube 1 i Fløyfjellsrunnelene utgjør en 
rilleggskosmad på 5 mill. kr., men faller 
likevel langt rimeligere enn betong
sprøyting, som også har være på cale. 

Monteringen av sprinkleranlegget i 
sørgående tunnelløp er i gang, men blir 
ikke komplett før etter at den er tatt i 
bruk. Overrislingen er en løsning som 
gjør at man får beholde det isolasjons
materialet som er montere i denne run-

nelen. Om det vil bli brnkt en annen 
metode for innvendig besky'ttelse i rube 
2 er ennå ikke avgjort. En avklaring vil 
ventelig komme i løpet av november 
måned. Det samme gjelder evenruelle 
tiltak i andre tunneler med tilsvarende 
isolasjonsmateriale. 

Avvikende resultater 
Fullskalaforsøket som i høst ble gjenn
omføre i Åndalsnes viste andre brann
egenskaper ved polyerylen-platene enn 
tidligere laboratorieforsøk. Derfor ble 
det ikke gjort noe med dette problemet 
på et tidligere tidspunkt, sier Arild 
Hergrenæs til Veg i Vest. 
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Lørdag 28. november åpnes 
sørgående løp av 
Fløyfjellstunnelen for trafikk. 
samtidig settes vegvesenets 
nye vaktsentral i drift. 
Sentralen er plassert ved 
vegkontoret i Fyllingsdalen, 
og skal overvåke trafikken i 
den nye tunnelen. I tillegg til 
å svare på eventuelle 
nødtelefoner fra tunnelen og 
ha et øye med 
internovervåking og styring 
av trafikksystemet, skal 
vakthavende overvåke 
trafikksentralen og betjene 
vegmeldingstelefonen. 

/!.ie111u1111,f.!,,ifl et seks ukt.·r.r 
kurr. og h!:1111 :nn1et rær/ 
11/e i /elte11 og ICII p,i 
/orhulde111.:. fra n,11stre 
Lei/' Solberg. Te,jl' MJ•ki111;. 
1:'velp1 I-Idd"/· G111111 
1--/elleffle. /-l1ordiI fjellst,ul 
,,g Te,jl' Tot/"11d. for,111 
L,n }ul'ik. fOIII h,11' ll'cfrt 
u11den·is11ing,·11 for st,d1e11. 

DE SKAL OVERVÅKE 
FLØYFJELLSTUNNELEN 

Nyetablert vaktsentral gir 
bedre service for publikum 

Dc:n c:n<lelige plasseringen av vaktsen
tralen skal vurderes av en egen gruppe 
,,J111 c:r nedsau. Innen I november 1988 
skal en innstilling fra gruppen foreligge. I 
f0rsle nmgang vil vakcsemralen holde til i 
'>. uasjc i t:ndc:n av brakkeriggen ved veg
knnwn.:r. Sem ra len er underlagt vegbruks
sc:ksjo11cn p/1 vedlikeholdsavdc:lingc:n. 

Tre: 11yc: stillingc.:r 
V.ikt,c.:mralc:n f:',r fra sranc.:n .,v ', fast an
,.illc.:. s.11nt ', rc.:sc.:rvc.:r ,,1111 k.,n trt· inn på 
kort varsc:l S:initligc: c:r rekruttc:n blant
VCJ.(Vcs<.:nc:t, c:gn<.: folk Mar111skapc:11t· c:r
·""·"' '>1>111 ,pc:,1,1l.1rb<.:1dcrc. <>g holdc:r ,,., 
p,1 111c:d c.:n ,cks uker, oppl,cringspc-r>1>d<: 
I k1 gis d<.:t 11111ie>l'lt1g , bruk ,I\' dt:t t<.:kn,s
kc utstyr<:! vcd ,1·m1.tlc:11. ,,g 111:111 lllrht:re· 
,Il', p.t., uki( .div de 111ul1ge ,11u:is11in<.:r "J.!. 
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spørsmål som vil melde seg under rjenes
tl:n. Ikke minst gjelder Jette vegmel<lings· 
rjencsren. Personaler skal ogstl ut i felten 
for å gj�,re seg kjem med rorholdene. 
Staben 
De tre faste; ctnsane ved den nye vakrsen
trall:n er Tcrjt: M)•king. Gunn Hellesøe og 
l.c;iv Solberg. Terje: Totland, som fra f�ir
blant annet har han vegmeldingsrjensten
for vegkonrorc:t. - blir formann for sentra·
lcn. Han g,h inn som en av de: rre rc:servc:·
ne, ug vil steppe inn i kontmt iden. f.eks. i
fmbindelse med lunsjavvikling o.a. De 
,indre reservene er Hj,,rdi� Fjcllsr.id. Er
ling ( ;rnnsdal og l'vc:lyn Heidal 
Brannvesenc:t om natten 
V.ik1sen1 ralc11 blir bema1111e1 v.111lig<.: yrke:
dager fra kl. ()(,.0() til 22.00 J.,.,rdagc:r <:r 
v.1ktl:n pi, pl,,s� fra kl. OH.00 til I (1.00.

mens søndagsåpning er 14.00-22.00. Veg· 
vesener har inngått et samarbeid med Ber
gen Brannvesen, som innebærer ar brann· 
vesenet rar mut nødtelefoner fra tunneler 
som har installert derre, når vaktsentralen 
ikke er betjent. Når det gjelder Fløyfjells· 
tunnelen har brannvesenet muligheter ril 
;°1 stenge denne for trafikk under brann el· 
ler ulykker. 

Nødtelefonen skal besvares manuelt 
ved sentralen. Telefonsentralen hus vakte· 
ne i Fyllingsdalen skal f;'I direkte teldono· 
verslag til politi. brannvesen og krnrnnu· 
nens vaktsentral. 

Tvangsstyring 
Vaktst:mr.den får da1.11n.iskinc:r med for· 
bindelse I il , 1vervåk111gsutstyr·c:t i tun neie· 
ne, ".I!. cllt:r, p,1 vc:gnt:ltl't Her fh v.1k1enc: 



informasjon om CO-Jbrm, kødannelser, 
brann, ulykker o.l. 

T unnelvakttjensten omfatter forøvrig 
blant anner insrrumentovervåking og -sry
ring. Ventilasjonsvifter rrer auromarisk i 
funksjon ved en viss konsentrasjon av 
CO-gass. Monitorbilder på vakrsenrralen 
viser um dette fungerer som det skal. Ved 
brann kan viftene rvangssryres fra sentra
len, slik at røyken trekkes vekk fw bilene 
som er i tunnelen. 
Kjørefelt kan stenges 
Trafikksystemer i Fløyfjellstunnelen kan 
også sryres fra data-anlegget på vakrsen
tralen. Oppstår der ulykker i tunnelen kan 
man stenge der feirer der der har skjedd, 
ved rødt kryss i lystavlene over vegbanen. 
Det er også mulig å sperre ved hjelp Jv 
bommer. 

Overv{1kningsoppgavene til den nye 
vaktsentralen omfatter ellers tilsyn og sty· 
ring av trafikkregner. Sum ellers ved lys
kryss i Bergen, reguleres dette erter rra
fikkbelasrningen. Også lysene kan rvangs
sryres, men der vanlige vil være at forven
tede rrafikkwpper er innprogrammert 1x1 
forhånd, foran f.eks. srørre idretrs- eller 
konsertarrangementer. 

Vakten er den førsre som skal få mel
ding om feil på anlegget. Omfanget av 
disse blir vurdert, og man kan rekvirere 
fagkyndig hjelp via vegstasjonen. 

Vegmeldinger 
Vil Hansen i Eidsvåg vite sisre nytt ,lm 
snøforhulclene over Kvamskogen eller når 
raset i R,imarheimsdalen blir ryddet. er 

vaktsentralen rette stedet å ringe ril, fra 
?.6/ 11. Man overtar funksjonen til den nå
værende upplysningsrjenesren ved veg
kontorer. Her blir det altså er utvider til
bud ril publikum, ettersom folk nå f{1r veg
kontoret i tale også urenum kumurtiden. 

Samarbeidet med NAI=-senrralen fort
setter forøvrig som før Behovet for veg
og føremeldinger er enormr. NAF har re
gistrert hele 14 000 relefonsamtaler om 
slike spørsmål på ett år. I tillegg har veg
vesener 2 automatiske telefonsvarere. med 
en kapasicer på 120 samtaler i timen. 

Hordaland er det eneste fylker snm gir 
vegmeldinger p[1 et kmcnummer (0172) 
som er kunngjort framme i telefonkatalo
gen. 

VEG I VEST· 7 
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TRE TIJSEN HAR STUDERT 
FLØYFJELLSTIJNNELANE 

Heile 3.000 personar har vore med på 
synfaring i Fløyfjellstunnelane under ar
beider med fullprofilboremaskina. Derre 
opplyser Johan Sørensen ril Veg i Vest. 

Han er pensjonert overingeniør frå Veg
vesener, og har vore engasjert av sin gam
le arbeidsgjevar som omvisar for prosjek
tet. 

Eidsvågstunnelen i rute 
M.adam Felle gjør seg ferdig i det nye
løpet mellom Øyjordc:n og Eidsvåg for
bergenserne: starter årets juleinnkjøp. 
Fullprnfilburemaskinen kom ganske 
tidlig opp i rerrc: «turtallet» på vei 
nordover gjennom fjellec, og arbeider 
er nf1 i rute. 

- Starten er rung med en såpass 
stor maskin Det krtvc:s myt arbeid 
for :", få det hele pil plass r.Jr borestart. 
Det gikk rimelig bra dennt gangen, 
selv om levtrand�1rproblt,mcr ga oss 
11 dagers forsinkebt. si<:r Jan Elvøy 

Små crnfikkvansker 
Selve: starten hai g1u us� fii overras-
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keiser De problemer som kom ble 
rakler med en gang. Siden har utstyret 
fungerr mer eller mindre knirkefritt. 

- Hvordan har trafikkavviklingen 
gi1tt� 

- Som forutsarc. Vi valgte TBM
metoden nettopp for {1 unng,, eksrra 
vansker på nordre innfartsåre. Proble
mene har vært minimale. 

Når maskinen er ferdig førsre halv
del av desember, starrer urscrossing av 
hjørnene. Dccce arbeidet blir ikke så 
omfattende sum i Fløyfjellswnnelen 
på grunn av den økte diameteren på 
borehodet. Vi er klar ril å slippe tra-

Det vart gjort filmopptak av transport 
og montering av Madam Felle, og av bu
ringa i startfasen. Filmen har eg synt som 
ein del av programmet for alle gjesrane vi 
har hatt desse 3 åra. Vi rok dei ombord i 
maskina, og eg heldr ei orientering om 
runnelarbeidet. Ein gjennomgang av pla
nene for dei nye innfartsårene ril Bergen 
senrrum inngjekk også i programmer. 

Kinesarar 
- Kven er det som har reke del i desse
synfaringane'

- Hovudsakleg fagfolk frå andre veg
kontor, og dels frå vegsryresmakter i and
re bnd. Heilt frå Folkerepublikken Kina 
har det kome vegekspertar for å ra full
profilburemaskina nærare i augesyn. 

I nreressa har og vare scor frå emrepre
n"'rhald. Sameleis frå tekniske urdannings
instirusjonar, både på vidaregåande nivå 
og h0gskular. 

Vi køyrde gjesrane innover anleggsmn
råder i bussar, og etterkvart fyllde vi opp 
med andre interesserte sum ville sjå Ma
dam Felle i aksjon. Både lag og organsisa
sjonar nytta lwver ril fi ringa seg srudierur 
innuver i Fløyfjellet, sier Sørensen. 

}uh,n1 Sort..'IJJt:JI h1r 
I IJI"( eng,ojur/ Jom 
1,11111.1,,r i l'loJfjelfet. 

fikken gjennom Eidsvågsrunnelen 

sommeren 1988 

Liaros erter påske . 
- Hva skjer med mannskapene'

- Der er mulig noen vil følge med
Madam Felle ei\ Svartisen og krafttun
nelen eler. Ellers blir der etterarbeid 
både på Eidsvågstunnelen og den siste 
Fløyfjel Is tun ne len. 

Etter p,tske neste år går vi i gang 
med Liaros-tunnelen i Samnanger. Vi 
regner med å ha runnelarbeid til de 
fleste av de som nå arbeider i Eids
vågscunnelen, sier J:,n Elvøy. 



STORE BESPARELSER 
PÅ NYGÅRDSTANGEN 

Bygging av viadukt og vegkryss på Ny
gårdstangen blir c.1. !iO mill. kr. billigere 
enn forutsarr i der opprinnelige kostnad
suversbger. Arbeidet er utfort i 3 store 
entrepriser. Vegvesenet innhentet anbud 
på arbeidene på et heldig tidspunkt, noe 
50111 har 111edvirket til den gunstige pri
sen. 

Fra 28. november kan hele Åsane og 
halve Sandviken kjøre gjennom Fløyfjel
let, over vegbroen som krysser jernbanen, 
og videre inn i krysset på Nygårdstangen. 

Viadukten har vært i bruk som an
leggsveg i 2 år. Under Kalfarvegen går 
den nye vegen i en betongkunscruksjon, 
som leder direkte inn i fjellet. 

G"n.rt ig ku11k111Tc111sesi111.1Jjon 
dt1 anbudet l',11' 11/e har 
medrirke, til store: hl·sparelser 
p,i NJ 1g,irdst,,11gen. ( Foto: 
1\lt1ri1,, /l,,rekol. 1Hedi11p,,rlner 
1!/S1 
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LANGPENDLAR OM SKIFTORDNINGA: 

Meir fritid med familien 
- Skifcordninga er ypperleg for oss som 
reiser, seier Håkon Bakke ril Veg i
Vest. Han arbeider no med Madam Fel
le i Eidsvågstunnelen, og er mellom dei
som bur i brakkeleiren pil Hop. Bakke 
er heimchøyrande i Omvikdalen i 
Kvinnherad, og set pris på å ha frirred
jekvar veke heime hos familien.

Bakke har drive som runnelarbcidar i 
25 .1r, og har vorc.: i lag med Madam Fel
le sidan ho blei verva av Statens Veg
vesen for over 5 år sidan. 

God løysing 
I )ii vi drnfta skiftordninga p:1 fMrehand 

la vi vek, pi, .11 det er verd .t ofra ei helg 
lm :1 fo lengre ,:11nanhe11g:1nde fritid. Fur 
"'' ,om driv vekl'pcndl,ng er dette ci god 
J,.,y,111g. De, k,111 diskuter.1,1 <Hll skifwrd 
11111ga er tenlcg for dt:1 SlJlll er he11ne kvar 
d:ig. Men eg h:11 ikk ie h.iyrd 11,,kon .,v 

1111m· .1rhe1d,k.11ner.1rt:r ,c-1.1 .11 de, t:r 1m<>1 
,11d11111g:i. "lt·r I !:ikon I\Jkkt 

Hu leg hrakkclei r 
11111 de1 1kkJt· 1.mgt Mktt·1 1 1111111clen( 
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- Eg synesr ikkje der. I urgangspunket
kan I O rimar samanhengan<le under da
gen verka !angr. Men om eg slurcar ar
beidsdagen ved midnan eller klukka 2 om 
nana, merkasr lire. Tida g,h fort med den 
arbeidsrytmen vi har. 

- Får du nok kvile i brakkeleiren når
du g,lr på kveldsskifr i 

- Hop er den rolegaste brakkeleiren eg 
har vure i. Trass i ar den ligg etter måten 
semralr i Bergen. er det utruleg stilr. Vi 
har veldig flinke kukkar. ug ru p.°1 kj0ke
net. Det er sv,err viktig, seier Bakke. sulll 
har gude og mindre gode rt•>ynsler fr;1 lid
lcgare brakkelcirar han har vorc: i. 

Hagestell og fisketurar 
- Blir du meir sliten med dt:n nuverande
ski fli ,rein inga' 

- Eg f..,lcr ml:g ikkje mt:ir sliten, trass i 
.11 eg har passen dei 50. Eg har pr.ivd dt:i 
,k1fwrdningar sum har vore i bruk. Dg 
tykkjc:r <len vi nu har c:r ei veldig gn:i 
ordning 

- Men du sc·r fr,1111 til frivc:b dii
Det gjc:r c;g. Hus og hagl: he i 111e 1

Kvinnherad skal srellasr, så eler er nok å 
henga fingrane i. Ein fisketur på fjorden 
høyrer og med når verer riller eler, furte! 
Bakke. 

Meir informasjon 
- Kva blir der ril med deg når Eidsv:ig
tunnelen er fullførd' 

- Eg saknar informasjon om slike 
spørsmål. Det hender vi blir forraid om 
furflyrcingane berre få <lagar for clc:c sk.il 
skje. Ein del av c>ss blir vel opprekne med 
etterarbeidet når Madam Fclle har gjort 
sitr i Eidsvågstunnelen. og nokre få f,,>1 
vel med madammen ril Nurd-Nurge. 

- Vunar du p.°1 tunnc:ldriving heime 1 
Kvinnherad sn,1n' 

- Dcrsu111 du rcnkjc:r p,1 Fulgefun11t11n
nc:len. sfi St:r dc:1 sm,,n ut mt:d det. S.i lt:n 
ge kommunen sine folk ikkje k.in st:mj,1s1 
seg imellom om kva dei vil. s:1 blir rt"d
tarcr som regel at ikkJt: noko skjer i dc:1 
heile tt:kt:, sier Bakke. 



OPPSYNSMANN OM TUNNELSKIFTORDNINGEN: 

ØKT BELASTNING 

FOR F AMITJELIVET 

- Dec er utvilsomt mye å hente rene 
driftsmessig på den nåværende skiftord
ningen for cunneldriving. Men jeg tror 
ikke vi menneskelig secc har noe igjen 
for decce, sier oppsynsmann Gunnar 
Gjæringen cil Veg i Vesc. 

Han har 9 års erfaring fra vegvesenet, 
og er stasjonere ved Eidsvågsrnnnelen, 
der Madam Felle nå eter seg innover i 
fjellet. 

Vi møter Gjæringen i Søre Øyjords
vei 38, en villa ren ovenfor cunnelinn
slaget, med ucsikc i «millionklassen» 
over Ycre Sandviken og Byfjorden. Den 
cidligere eieren har forlengst rørne hu
set, og Statens Vegvesen har flyccec inn, 
med daglige gjøremål for blanc annet 3 
oppsynsmenn ved tunnelanlegget mot 

Eidsvåg. 

Gunnar Gjæringen 
bruker ntJ'e ,11, 
/riuke11 .ri11 til plikter 
hdll har JOUI 

tillit.rm,11111 for 
op f'.1)'1/J l/i</1/IIS!!,/"/I />· 

/><'11 i l-lordala11d. 

Ødelegger døgnrytmen 
- Det er nok forskjellige oppfatninger 
om skiftordningen, sier Gjæringen. Der 
avhenger ikke minst av om man er lang
pendler eller reiser hjem til familien hver
dag. Selv hører han til den siste kategori
en. 

- Du ødelegger Jen vanlige døgnryt
men i familien når du går på skift som 
dette, - enren du skal være på jobb fra 
0555 til 16.00 eller fra 15.45 til 02.10. 
Reisetiden hjem gjør at du ikke er i seng 
før 03..'>0 um natten. Har du små unger 
sum krever sitt om nanen, blir det ofte 
lite søvn. Uansett begynner resten av fa
milien å røre på seg i 7-tiden om morge
nen. Dersom du ikke er av dem sum so
ver tungt, blir det kanskje til at du våk
ner, du også. Så blir spørsmålet um der 
blir særlig med se,vn eller hvile utover 
dagen. Da skal du helst bo i rolige om
givelser 

Det var verre fl'.>r, egenrlig, - da vi had
de lørdagsarbeid på tunnelskift, legger 

Gjæringen ril. Lange økter blir det likevel 
når du går på slike I 0-rimers skift. Du 
blir lettere irritabel med økt stress og tid
vis mangel på søvn. Familielivet blir p:1� 
virket riv derre. 

Mest å gjøre på dagskift 
- Hvordan arter arbeidsdagen seg) 

- Det avhenger av om jeg er på dag-
eller nattskift. Oppsynsmannsjobben in
nebærer mye kontakt med vegkontoret 
og private leverandører. Der sier seg selv 
at denne kontakten skjer i vanlig kontor
tid. Det blir derfor langt mer hektisk på 
dagskift enn om kvelden. 

Ellers skal du sørge for at det nødven
dige utstyr er på rett plass til ren tid, og 
at unransporten går som den skal, pluss 
oppfølging av en rekke oppgaver. De 
rent sikkerhetsmessige aspekter ved 1ub-

ben er selvsagt også noe du må ha minst 
ett øye til hele tiden. 
Fritiden godt belage 
- l der hele tatt ser du fram ril friuken
din. Den er jo det absolutt mest positive 
ved denne skiftordningen.

- Hva bruker du den riP 
- Så mye fritid blir der ikke, all den rid 

jeg har oppgaver å ta meg av på veg
kontorer i friuken. Det er plikter jeg har 
som tillitsmann for oppsynsmannsgrup
pen i Hordaland. 

- Hva skjer med mannskapene på 
Eidsvågstunnelen nrtr anlegget er full
ført) 

- Det er svært usikkert. Vi vet heller 
ikke om der er behov for alle ni'ir den nye 
Eidsvågsrunnclen er ferdig neste år, sier 
oppsynsmann Cunnar Cjæringen til Veg 
i Vest. 
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- Vi har gått sJ la11gr
som tilrådelig i den skift· 
ord11inge11 som gjelder 
nJ. sier Jan [l11oy. 

GOD ØKONOMI 

I KORTERE 

BYGGETID 

Med de score investeringene som ligger 
i bruk av tunnelboremaskin, må vi sikte 
moe maksimal produksjon. Det ligger 
økonomi i korr byggetid. Målet er en 
flytende drift, og det forutsetter en 
skiftordning som den vi nå praktiserer, 
sier Jan Elvøy i en samtale med Veg i 
Vest. 

Både rigg-kostnader og maskinleie kan 

VEG

NETT 

/fotfl: 

'/'h1mte111 l·l,111x1:111 

12 VEG 1 VEST 

reduseres med forsen driftstid. Den øko
nomiske gevinsten ved dagens skiftord
ning er også ril seede i konvensjonell tun
neldriving. 

Felles ønske 

Syklustiden må klaffe med arbeidstiden. 
Som et resultat av arbeidstidsforkortelsen 
ble det kone lørdagsskifter avviklet. Øko
nomisk setr er derte ugunstig, men ord
ningen gir <le ansatre mer samlet fritid. 

Folkene våre som bor i brakkeleir har 
gitr utrrykk for at de heller vil ha mer 
konsentrert arbeid og mer fririd hjemme, 
framfor å bruke mye fritid i brakkene. 
Derre ønsket er sammenfallende med le
delsens c1nske om en mer effektiv fram
drift av tunnelarbeidet, sier Jan Elvøy. 

Blant de som bor hjemme er det er 
ønske om normal arbeidstid. 

Langt nok 
- Blir det ikke lange skift)

- Personlig synes jeg at de 14 dagene 
på skift er en hard belastning. Vi har her 
gått så langt som tilrådelig. Det er ikke 
bare av det gode å arbeide med denne ryt
men over mange år. Erter en lengre pe
riode vil folk begynne i', bli sliene. 

Men vi må huske at denne skiftord
ningen ikke er spesiell for vegvesenet. Vi 
har san oss som 111111 al vi skal være kon
kurransedyktig med emreprenørene. D,1 
er vi nødt ril å arbeide noenlunde på sam
me m.lten, sier Jan Elvøy til slutt. 



Veghion/Jttr er det einuste so111 forer til ned seil /,irt, sier Dagfinn 1\To111æs. 

MOBILE F ARTSHINDRINGAR 

FOR TRYGGARE VEGARBEID 

Dagfinn Notnæs er rekneskapskonsu
lenr ved Hordaland vegkontor. Når han 
ikkje driv med avrekning for privat ma
skinleige, og anna talarbeid i admini
strasjonen, puslar han mellom anna med 
idear om korleis vi kan gjera arbeids
dagen vår rryggare og berre. Nornæs 
har r.d. kome med framlegg om mobile, 
kunstige fartshumpar til bruk ved veg
arbeid. Ideen er honorert med første
plass i vegdirekteratet si tevling om sik
rare vegarbeid. 

- Kvifor humpar, Nocnæs;

- Trafikanrane syner ikkje respekt for
skilta som forre! ar vegarbeid pågår. Der 
verr ikkje sym nok aktsemd frå bilistane. 
Skal ein ha von om ar slike varselsskilt 
vert rekne omsyn ril, må ein ha politi i 
buskane som kan knipe syndarane, mei
ner Nornæs. 

- Vi veit frå bustadområde at farts
humpar gjev nedsett fart. Det verste ein 
bileigar veit er å få gjort skade på donin
ga. Råkøyring over farrshumpar har in
gen bil godt av i lengda. 

Aluminiumshaug 
Kunstige, mobile veghumpar er eir alter-

nariv som vil høve for å sikre vegarbeida
rar. Ursryrer bør vera såpass lett at ein 
ikkje treng ekstra kranbil for å flytta det. 
Aluminium peikar seg ur som rnarerial
val. Eg renkjer meg humpen bygd opp 
med skott, om lag som på ein flyvenge. 
Der seier seg sjølv ar der må vern solide 
forsterkningar både på kryss og tvers. I 
dei 4 hjørna kan der fesras ringar for rau, 
til forankring i vegkamane. Samleis kan 
der monrerast hjul under, slik at det er 
lecrnre å flytte veghumpen. På overflata 
måne det vern eir stoff som kunne gjera 
at der ikkje vert for glatt, sier Dagfinn 
Nomæs til Veg i Vest. 
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DRIFTSSJEF JANN 8. JENSEN 

ØKONOMISTYRINGSPROSJEKTET 
- målstyring, framdrift, måloppnåing

I juninummerer av « Veg i Vesr» lova eg 
å kome arrende i eir seinare nummer av 
bedriftsavisa med e1 utgreiing om 
«Økonomistyringsprosjektet». 

Dei fleste i vegvesenet har vel i ein 
eller annan samanheng høyn om decce 
prosjektet, som i aukande grad påverkar 
vårt daglege arbeid, og medverkar til at 
vi løyser våre oppgåver på ein meir ra
sjonell måte. Men eg trur dei færraste 
kjenner bakgrunnen for prosjektet, mål
setjing, og kva konkrete følgjer derte 
har for organisering, planlegging, 
gjennomføring og rapportering av veg
konrorets aktiviteter. 

Mut slutten av syttiåra (78/79) opplev
de Statens vegvesen ein drastisk reduk
sjon i disponible midlar over dei offent
lege budsjetta, særleg på investeringssida. 
Samsrundes auka biltrafikken på vegnet
tet jamnt, og mengda av tungtrafikk blei 
stadig større. Særleg auken i tungtrafikk 
førte ril sterk slitasje på vegane og behov 
for investeringar grunna krav til gode 
frnmkomstrilhøve. P� toppen av dette 
fekk vi eir sysselsettingsproblem i Statens 
vegvesen, som eit resulcar av dei reduser
te hayvingane. 

Vegsjefmøret dn,1fra denne sw<la våren 
1981 og i desember same årer sette Veg
dircktorare1 ned ei styringsgruppe med 
I I medlemmer frf1 Vegdirektoratet og 
fylka, med teknisk direktør Grotternd 
som formann. Vc:gsjcf Martinsen blei 
mt:d i gruppa som cin av reprcsc:mamane 
rr.'I ry1k,1. 

Midsctj1ng: 
Vurdc:rt: t:ndringar i •>konumisk/teknisk 
"nsvar ror dci ;idminstrativc niv,\a. 

f--ll>Vt1d111;ti: 
!mg.ire: pn,duktiv1tc:1
hc:1 rc: dfckt l\'llt:1

H<1vt1tb1 ra1t:g1 
Malt-1 t:I k·11.is1 ., n:i vcd " bt:1 re dt·n .,d. 
111i11s1 r.,uvc· 1 ilrt:t1clegg1ng,, , ,g l'l.1nli.:g
g111go1 ,IV drifl,1 

K<>risik1igt· ,n,tl 
llc-1 re .id 1111111�1r.111vt· 1 u1111c:r I ra vc-g�1cl 111 
V,1 Id l.1g,111\ ,I 
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Langsiktige mål: 
Urvikle og tilpasse kompetansenivået til 
dei tilserre på dei ymse adminstrarive ni
vå. 

Sryringsgruppa van samd om å scana 
prosjekter på vedlikehaldssida og sidan gå 
vidare til andre avdelingar. 

Fire prøvefylke blei plukka ut til ved-
l ikehalds prosjekrer: 

- Vesrfold
- Hordaland
- Telemark 
- Buskerud 
Arbeider cok ril hausten 1982, og i 

kvart fylke blei der oppretta arbeidsgrup
per på 4-5 personar frå vegsjef/drifts
sjef-nivå ril lagsnivå. I Hordaland var 
desse i arbeidsgruppa: 

Lagformann Fimland 
Vegmeister Sørensen 
Overing. Lundstad 
Driftssjef Jensen 
Seinare blei gruppa utvider med øko

nomisk saksbehandlar Irene Leknessund. 
Flarekval frå konsulemfirma K. Bruer var 
prosjekrkunrakr ril Vegdirektorater. 

Arbeidsgruppa var i funksjon frå haus
ten- 82 til årsskiftet 85/86, og prøvepro
sjektet «Tema vedlikehald» blei offisielt 
avslutta i januar 1986. Seinare blei det 
vedtatt å spreia erfaringane frå prøvefyl
ka ril andre fylke i regi av Vegdirekrora
rer og med delrakarer frå prnvefylka som 
stc,mespelarar. Denne prosessen går føre 
seg i desse dag,1r. I fyrsrninga av 1985 
blei så maskinavdelingane rrekle inn i 
prusjekte1. Dg på mme 29. januar blei de1 
nedsett ei arbeidsgruppe i Hord,d,1nd. 

Mt:dlcmmc:r: 
Maskin�jcf Kleppe 
Avd.ing H Jc,1110 
Arbt:idc:ndc formann 0. R,,d 
Maski1wpps111. I. Vik 
Avd.ing F Nurs1n,11n. Vc:gtlin:krora1c1 

lng. Fla1t:kv,d. Ing. K. Bruer 
t\rbc.:idsgruppa er fr.1mkis i arbeid 

F ramd rift/ måloppnå ing 
Vc:cllikc:haltb,1vdc:I inga: 
F<>r a f<>rt:nklt: 111fnrmasjonsgang. r:ippur-

tering og møreverksemd er Jet definere ·1 
nivå: 
Nivå I: Vegsjef/driftssjef 
Nivå 2: Vedlikehaldssjef/vedlikehaldsav

delinga på vegkontoret 
Nivå 3: Oppsynet 
Nivå 4: Lager på vegen 

For å sikre ei jamn planlegging, opp
følging og informasjonsrutine er det 
gjennomføn eir fase møteopplegg: 
Nivå 4: Planleggingsmøte på vegen, kvar 

månad 
Nivå 3: Områdemøre på vegsrasjonen, 

kvar månad 
Nivå 3: �ygg!1"1øter på vegstasjonen, kvar 

). manad 
Samtlege leiarar og tillitsmenn i om

råder er ril stades på <lesse møta. 
For å sikre eir fast rapporteringsopp

legg frå nivå 4 til nivå I og attende ril 
nivå 4 over måloppnåing/avvik frå plan
lagd og godkjent arbeidsprogram, er det 
innføre ei rutine med avdelingsvise kvar
talsrapporter for I., 2. og 3. kvartal. Ein 
årsrapport skal liggja føre ved månads
skifret januar/februar. 

Denne rutinen gjeld alle vegkontorers 
avdelingar, også biltilsynet. 

Fase I og Il. 
For li følgje opp imensjonane om å betre 
den adminisrrative rilrerteleggingja, betre 
servicen ril publikum, meir rasjonell ur
nyning av ressursane og auke trivselen/ 
engasjememet hos den einskilde tenesre
mann ved delegering av oppgåver og an
svar, blei begrepa Fase I og Fase li inn
ført. 

Fase: I: 
Denne fasen on1fancr ein revisjl>n av 
umr�deinndclinga. vurdering av beh<>v 
for drifrsbygningar og c:in ,111alyse ;1\· rt:,· 
sursbehoveL i vedlikehakls<>rnråda. I H<>r
dalantl blir c:i 2-årig pnwe<>rdning mt:d "l 
omnldc avsluw1 I. dt:st:mbt:r 1987. Del er 
t:i millst:ning at furh,111dlingar med dci lo
kale: organisasjllllanc: skal gjcnnumf,MaSL i 
haust mt:d t,rnke pil c:i permanent l11ysing 
fra årsskifrct 87/88. 1-khuver for drif" 
bygningar er gjenn,11ndrnfc.1. og e111 hand 



lingsplan for sanering av eldre bygg er 
serr i verk. 

Ein drøfrningsprosess vedk. personell 
og ursryr er gjennomført, og i desse dagar 
blir ein personalplanleggingsplan i drifta 
fram til 199:', lagr fram for leiarmoter/ 
POC ril drøfring/vedrak. 

Fase li: 
Vegdirekrorater har i skriv til vegkontora 
trekt opp tilrådde retningsliner for ei re
nrgansisering av vedlikehaldsavdelinga 
for å få avdelinga meir resulrarrerra. Ho
vudkonklusjunen er at vedlikehaldsavde
linga blir delr inn i funksjonar i staden 

for disrrikr, der vedlikehaldssjef, funk
sjonsleiar og vegmeisrrar rilsaman ucgjer 
leiinga i vedlikehaldsdrifra. 

Vi vonar fase Il kan vera gjennumførr 
ril nyttår. 

Maskinavdelinga. 
Som nemnd kom maskinavdelinga med i 
økonomistyringsprosjekter i fyrstninga av 
1985, og arbeider pågår for fullt. 

Dei viktigasre sakane sum der har vore 
arbeidd med ril no er følgjande: 
- Planleggingsprosedyren.

Kontidsplanlegging har her vore eir
stikkord, og frå desember i år blir der 
rarr i bruk eir nytt opplegg for korttids
planlegging, og oppfølgjing av økonomi
og utnytting på dei srørsre maskinene.

- Samarbeidsruriner mellom avdelingane. 
- M!dsryringsprinsipper.
- Målstyring/delegering nedover i avde-

linga. Større ansvar ril oppsynet og rna
ski nførar / sjåførar. 

- Opplæring i møceleiing. 
Ei viktig sak for maskinavdelinga i rida 

framover er dokumentasjon av produkti
vitet og effekrivirer for å oppnå eir betre 
budsjettsysrem (prøveprosjekt, maskin) 

POC 

Som eg var inne på i «Veg i Vesr» nr. 2, 
juni 1987, er POC eie barn av økonomi
styringsprosjekter. Dette gjeld spesielt for 
Hordaland. Vi hadde behov for eir slikt 
breidr samanserr forum for å få ein meir 
solid plartform for viktige avgjerder i or
ganisasjonen, lokalisere problemområde 
og auka tempoer i gjennomføringsproses
sen. 

Økonomistyringsprosjektet, K va skjer 
framover? 
Ur fr(, dei opplysningar vi sitt inne med i 
Hordaland vil fleire avdelingar p,i lands
basis bli rrekr med i pn.>sjektet. Derre 
gjeld i fyrste rekkje anleggs- og planav
delingane. «Tema vedlikehald» blei offisi
elt avslutta som prøveprosjekt ved års
skifret 85/86, \lg ein spreiingsprnsess ril 
nye fylke er no i gang. Den same sprei
ingspmsessen vil venreleg skje på ma
skinsida når prøveprosjekrec blir avslurra. 

Som det går fram av denne enkle nri
enreringa om 0konomistyringsprusjektet, 
vil vi alle fm· eller sidan koma i kontakt 
med resultnrn av derre prusjekreL Øk,>no
mistyringsprosjekter vil gjennomsyra v[1r 
org,1nisasjon. og det er erter min syn li
ren rvil um ar derre til no har harr ein 
gol\ og naudsynr verknad p:'\ vegvesencs 
produktivitet og kunkurransecvne 
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ANLEGG I INDRE STRØK: 

Fullføring av den nye rv. 7 gjenn
om Måbødalen er ein milepel som 
er notert i den status distriktsleiar 
Odd Sæveraas har gjort seg for an
leggsverksemda i indre strøk 1987. 
Av disponible midlar inneverande 
år er det elles rv. 571 Bulken-Dale 
som har den største løyvinga, med 
42 mill. kr. 

Milepel i Måbødalen 
stor innsats Bulken Dale 

Etter fullforing av nyevegen med run
nelar i Måbødalen første delen av årer, 
har vegvesenet sett i scand gamlevegen, 
som gang- og sykkelveg (og ikkje minst 
u1sikrsveg for ruristar). Anleggsmessig er 
jobben gjon, med unnatak av utsikrspa
viljongane på ro av rasteplassane (sjå ei
gtn artikkel Dm decce annan plass i bla
de1 ). 

- Vi har fått mykje skryt frå publikum
for d(;[te arbeider, sier Særeraas til Veg i 
Ves1. 

Av andre anlegg på rv. 7 Buskerud 
grense-(;ranvin, nemner han fullføring 
av parsellen Fossli-Dalberg, der asfalt
dekke vart lagt i nkcober, og berre noko 
landskapspleie står acc. 

Rasoverbygget i l(yskrtda blir fullføre 
med ledcvollar. og trafikken omlagt i no
vember. 

Arbeidet rntd omlegging av Simadab
krysset I Eidsfjord ,ernrum er i gang, og 
vil hli fullf,1n til varen 

PÅ 1Jl8 ven det utfvJrl anlt:ggsarbc;id 
pii llj,,,rgurnspar,ellen. Enm.:prt1101r Spil
dl' t\/S har komrakten. og ank:gge1 stana 
1 .111gusr I Jr Dc:ttl' sk,tl fullførast til ,um
m.,rfcnen 1988. og heile .,nleggct er fer
dig , okwbcr neste ar 
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Ei ny tid i Hordalia og Røldal sentrum 
E68 i Hordalia har vore ein flaskehals, 
med smal veg i slynger, og vanskelege til
høve for lokalmiljøet. Her kom vi i gang 
med førebuande arbeid i september. Det
te ven eir hovudanlegg i distrikter neste 
år, og vi reknar med å kunne serce trafikk 
på den nye tunnelen i løper av 1988. 

På rv. 550 Odda-Uene har vi i år dis
ponert 22 mill. kr. På strekninga Edna
Eikhamrane er anlegger ferdig, med pe
netrasjonsdekke. Her verr det ein kost
nadsauke på 600.000 kr. grunna vanske
leg sprenging og meir omfarcande kom
plimenteringsarbeid enn planlagt. 

Vehire rasoverbygg ven fullført til I. 
desember. Vi rek nar med 11 få ledevolla ne 
ferdig før vinreren sec inn for fulle, seier 
Odd Sæveraas. 

Bulken-Dale 
Rv. 571 Hulken-Evanger med Evanger 
sc:nrrum fi\r ferdig berelag av pcnccrerr 
pukk i novcmbc::r P,1 parsellen Evanger
Vasscndtn påg,h det arbeid med Her
nes-runnelcn, med forvenra gjennomslag 
før jul. Tunnelmassane ven lagra på utsi-

da av tunnelen for seinare bruk ril stein
lag på Bulken-Voss. 

På rv. 572 Ulvik-Bruravik reknar vi 
med ,1 bruka 3,5 mill. av ei samla løyving 
å 5,2 mill. kr. frå Ulvik kom1m1ne. Vegen 
har fårr ro køyrebaner over 2 km, sikra og 
asfaltert. Desse arbeida held fram. 

For fv. 307 /308 er det forhandla grunn 
på kring 1,5 km av parsellen Kløve
Palmafussen. Arbeid med forsrerkning og 
ombygging pågår. Mesteparten av løyvin
g.i på 2 mill. går med i år. 

80 prosent i eigen regi 
- Vi har nådd måla vi sette oss for an
leggsdrifta i indre strøk 1987, sier Odd 
Sæv<':r,1,,s. Derre trass i at anleggsstart
fleire stader har blicr forseinb grunna
mangel på oppsyn. Av ank:ggsdrifrn er 80 
prosent utført i eigen regi. Mannskapssi
tuasjonen. uranum oppsynec. er rimeleg 
god.
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f)'kses,mdbrna ri,i,· i dag som d,i bo vart opna for 011er 50 år sida11. 

Mjuk hengjebru 
tned grøn sone 

Fyksesundbrtw fyllde )0 år 9. oktober 
Den �;j;j meter lange hengjebrua i Kvam 
h,11" vore ein ruvande st0trespillar i ausr
vest sambandet gjennom HordalanJ i 
desse fira. Brua står i dag i hovudsak i s,1-
n1e stand som df, den blei upna ,1v dåve
rande kronprins Olav i 1937. Fyksesund
brn,1 vil ogsti gjcra nytte fur seg i mange 
i,r framleis. Noku ny ug breiare bru over 
Fyksc:sunder er ikkJe pJ tale i dene hund
rei,rct, opplyste: v<.:gsjef Josef Martinsen i 
samband med 'j()-iirsjubileer. 

D,1 Fybesundbrua blei opna var dette 
den stv>rst<.: hengjebrua , Skandinavia, 
med ei spennvidde på 230 meter, 9 meter 
lengre enn Lillcbelrbru" i Danmark 
To ,1rs arbeid 
llygginga 10k undc:r 2 ,ir Vegvesenet , 
Hordaland urf,�rde ,10iv Jit fundameme
ri11gsarbeidc:t for brupillarnn<:. samr 
sprcnging av forankrmgswnnclane 
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V.iren 1936 rok enrreprenør Laur. Eide 
over resten av fundamenteringa og fekk 
mellom anna forankringsskinnene på 
plass. F. Selmer kom i gang med swyping 
av <lei 61 meter høge brutårna ur på som
maren 1936. 

Av internasjonal klasse 
Brua er konsrruerr av overingeniør Stang 
ved brukunruret i Vegdirektorater. Han 
er mellom clei fremste brubyggjarane vi 
har hatt her i landet. Konstruksjonen 
fekk stor merksemcl uce i Europa, og Fyk
sesundbrua er seinare karakteriserr som 
ei uvanleg mjuk hengjebru. 

Utvikling.i innan rranspormæringa har 
gjurr det nødvendig å oppgradera tillate 
akseltrykk over brua frå 8 til I O tonn. 
Dcne gjorde de1 naudsynt å innfora ein
vegskøyring med trafikklys pfi brua. 

Engsceleg 
Mange var engscelege då brua skulle 
byggjasr. lkkje berre av økonomiske grun
nar (Dei greidde å halde kostnadsoversla
get på omlag 600.000 kr.) 

Brua verka len og elegant. Så lett at ein 
uranlandsk rurisr rista tenksamt på hovu
det då han srudene byggjearbeider frå 
land som maren 193 7. 

Det blei forraid om ein gama! mann 
som dagsrørt følgde med i bygginga. Han 
ville absolutt SJå når brua ramla ned, sa 
han. Etter ar brua hadde vore i bruk ei 
tid, drista den gamle endeleg seg ril å gå 
over. 

- Vågde du verkeleg derre då, spurte 
naboen. 

- Ja, men eg gjorde meg så lett som 
mogeleg, svarte mannen. 



Ord/ordren i K11
t1111, Johs. \lVaage foretok ((gjenopnin,:aJ> al' br11,1. 

FEST FOR 50-ÅRINGAR 
I KVAM 
Kvam feira 50-årsjubileer ril Fyksesundbrua. Ei rein privat tilskiping var 
der, rett nok, men ikkje så lire orginal. Alle som fyller 50 år i 1987 var inn
bedne ril feiringa. Vi leita oss fram ril jubilantane gjennom lista på folkere
gisteret, forre! Marita Totland ril Veg i Vesr. 

Ho har vore ei av drivkreftene bak derre noko spesielle arrangementet. 
Tilsaman femti 50-åringar møtte fram, frå ulike kantar av landet - alle 
fødde i Kvam kommune. 

Det var laga brosjyre og vise til jubileumsdagen, og 50-åringane delce ut 
Hardanger-eple til trafikamane. 

Ordførar i Kvam, Johs. Waage, markerte 50-årsdagen med å «opna» ve
gen på nyer. 

Og etterpå v:ir det scor brufesr i Øystese, med 75 gjescar. 

Tn ug lo i11n/r)/.., 5() ,Jfintt1uc hr11,1. Ill! d utdLIJJJt:, dl 11dJJluo1111111111.. 11, fl ul elt 1 1 t. l.' 
111r,n1dc. f -fon/,di1ntl Vegkull/ur 1pa11derfl 5.fJfJ() /.., 11/ h!,,n,t, pi1 /nu,, 

HARDANGER 

Fyksesundbrua 
50 år 
Tone: En pige vandret 111 i en have. 

Dei bygde bru over Fyksesunder 
i nittenhundra og trettisju. 
Då heile Kvam van isaman bunde, 
og ingen måtte ved stranda snu. 

Då kronprins Olav, som no er konge, 
han opna brua som heidersgjesc. 
Han stirde scorøygd på dette rronge 
og smale sundet hjå oss her vesr. 

På vegen hir, kan me enno hugsa, 
ved Soldalsnova han tok ein stopp. 
Då var det nokon som skalv i buksa, 
og rok der nokso unådige opp. 

Men bygdastriden er gått i grava, 
og saknet er ikkje særleg storr. 
No får me heller isaman kava, 
og prøva få noko nyttig gjure. 

Om brua srår her og er ril nytte, 
som ho har vore i femti år. 
So er problema istaden flytte 
til den elendige vegen vår. 

Ei løysing er ikkje lett å fitrna, 
men noko må vel skje ril slurt. 
Når Kvammamannen og Kvamrnakvinna 
arbeider saman og jobbar trutt. 

Me helsar brua som bind oss sarnan, 
på hennar femtiårs føJselsJag. 

Lit oss jamaldringar h.i Je1 gaman, 
og prøva gløyma dei tapre slag. 
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<<Skrekken>> 
• 

Måbødalen er verna 1 

Den nifse køyreturen på riksveg 7 gjenn-
11111 ivlåbødalen er avløyst a\' rrygg ferd 
g1c:nno111 fjellet. Men imeres,a for å nyne 
den gamle vegen er ,ror Turisrane vil 
,,ppkve skrekk-kjemla vc:d � fylgja den 
gamle ,male: slyngvegen p{1 berghylb upp 
gjc:nn,Hn Sl0ragielc:t. Vegve,enet. Eid
fj11rd k,>111mune ng fylkc,kultur,jefen h.,r 
g;lll ,.,man lllll 1s1aml,c:1ting av gamleve
gen. 

Vcg\'t·'.e11e1 h;1r gJcnn,>1nf11n arbc·id<:t 
"g 1c:h· p;1 ,eg .1 li.ilde vc:gen v<:dlike i 
lr.11n11da Den over 7() .,r g.1mk· vegen er 
e111 ,1udic I veghygg1ng,kun;,i I :1r har 
11p1,ru,ti11g;1 .,v vegcen hl1u fullf,,>rd fm ', 
111illi"n;,r krnm:r. Fin: r.1,tt:pL1Ssar ug flei
re 1,arkcringspla;,sar c:r hygde. De1 er des
,111a11 u11Lkr bygging 2 u1,ikt,pavili J<>ngar. 

Her h.ir c111 nytt;1 n;1tur,tcin i vegg,.1ne. 
ng hygn1ng.1ne blir fullf,ml ne,tc ,1r. Pa
vil J t111g;111e er 11ppf,,1rde ved Miib.i bru ne
de I il.tien og ved l).tllx·rg tunnd(:11 1 øvre 
,leien ,1v Malmd.ilcn 

200 år garna! '<trappe» 
I )c1 er .WO ar "Jan dc:11 fyr,1<: "vegen» 
,·.in hygd g1cnrn1111 Mi1bv1dalc11 Opp MJ-
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b,,berget van der hugd u1 ein klovstig p:1 
ribaman 1.500 srt'imrinn i 12 I sly11g,1r. 

Ridevegen inn ril bornen ,1v V,,,rings
f()s,en blei bygd i 1872, <>gi 1888 kunne 
tin ri 1il loppen av dalen. 

Den gamle riksvegen er serr i god 
stand, men ny11 asfaltdekke. Også grøfte
ne er asfaltene for betre ;1 sikre vegbana 
lll<H u1 rasing under s1rn1rsmelting ()g 
kr;iftig nedbnr 

I )et 1k,,l hy�;!,j(l1/ t,,J., nt•i..•r to ri/' 1'afle/)laJ ,,n,c i 1\ilrihoda/cn. 



Slif., fet de11 IIJ'<' 
,1rheidsdresSl'1J 111. 

GRADVIS 

HAM-

SKIFTE 

Vi skal få ny «bunad». Overgangen ril <lei 
nye arbeidskleda skal skje gr,1dvis, opply
ser hovudverneombod Konrad Ulvatn til 
Veg i Vest. 

- Vi vil bruka opp der vi har liggjande
av dei oransje dressane før vi rek i bruk 
dei nye kleda. 

Blått og og raude 
- Kvifor blir gamledressen nl> skifta ur ) 

- Fargekombinasjonen har ikkje vore
god nuk. Fargane i stoffer ug refleksmer
b t"par seg n,ir dressen blir vaska, noko 
sum sj0lvsagt reduserer verneverdien ei! 
kleda. Fargane rnpar seg yrrerlcgare når 

ein t.d. arbeider under høgrrykks narri
umslys. 

- Kva blir endra på den nye dressen ) 

- Der blir blårr stoff på skulder ug arm.

forkant blir det raudfarga frå knehøgde
og upp til skulderstykket. Dei nemnde 
endringane gjeld urearbeidande. Ellers 
blir det ingen endringar. 

Etaten i ryggen 
P:1 ryggen kjem vegvesenec sill emblem, 
surn dekkj,tr eie 20 cm breidt felt. Under 
emblemet står det «Statens Vegvesen» 

På denne mrtrcn får vi vist ac vi arbci-

der for Srarens Vegvesen, og der vil vi 
gierne. 

Siktemålet med omlegginga er at alle 
tilserre i Statens vegvesen skal bli meir 
synlege i trafikken, seier Ulvam. 

- Våre folk er i arbeid p,i sterkt trafik
kerte vegar. Det er derfor viktig ar dei er 
ursryrte med klede surn gjer at ,lei blir 
godt sett av rrafikkanrane. 

Eg vil gjerne nytte høve til ,1 knma 
med ei oppmoding til uss alle som rrafik
kantar: Vis omsyn når du køyrer forbi eit 
arbeidsurnrftde på vegen. Reduser farten 
til det forsvarlege eller stogg - um n,,id
vendig, seier Konrad Ulvarn ril slutt 
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Tilsammen 30 ansatte i Sta
tens Vegvesen har til nå 
vært innom attføringsverk
stedet på Toppemyr i Åsa
ne, i perioder på mellom 2 
måneder og 2 år. Samtlige 
har gått tilbake til arbeidet 
i vegvesenet etterpå. Bare 
7-8 av disse har fått en va
rig omplassering utenom
vegarbeidsdriften, opplyser
verneleder Bjørn Langedal
til Veg i Vest.

/I rbl!ids/01·ma1111 
Joha1111es 
Th1111c.rl 1•ed1 
U.1·./ og 
t en1cleder Hjon1 
Langedal 11tpjor 
11,h11inist rasjonen 
1·ed t1ll/ori11gs
senterct. 

HORDALAND PIONER 

I ATTFØRINGSARBEIDET 
Gode edaringer med verkstedet på Toppe 

Bedriftsintern attføring er oppgaven til 
senteret i Toppemyrvegen !, der vegvese
net disponerer en 3 måls comr i et indu
striområde. Anlegger omfacrer co rubb
haller og en hovedbygning. I hallene pro
duseres der forskjellig utstyr ril vegar-
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beidsdriften, både i Hordaland og for veg
etaten ellers i lander. 

Man driver også reparasjon av brann
slukkingsucsryr. 

I hovedbygningen er det trimrom, spi
serom, garderober og konror. 

Eneste i Statens Vegvesen 
- Vi tar hånd om ansatte vegvesenet 
som på grunn av sykdom eller ulykker 
trenger lettere arbeid en periode. Alter
nativet ril vår arbeidstrening er sykemel
ding. 

At1føri11gssenteret disponerer en 3 
måls tomt på Toppemyr. 

/: 



r 

- Er slike arrføringssentra vanlig innen 
Starens Vegvesen ) 

- Vi er foreløpig enesre fylke som Jri
ver eger verksted. Men e[[er hverr som 
arbeidet vf1rt har bli[[ kjent, har andre 
vegkontor visr økende inreresse for rilra
ker. Tilsvarende opplegg er under for
beredelse i bbnr annet Nordland og Ro
galand, sier Bjørn Langedal. 

Plass ril L', 
- Hvor lenge har senteret blitt drever ) 

- Vi srarret i Eidsvåg i 1983. Sisr [1rs-
skifte tok vi i bruk anlegger på Tuppe
myr, <ler vi investerre 3 mill. kr., inklu
dert tomten, som vi har kjøpt av Bergen 
Tomreselskap. 

I 
1 

: ! 
. ! 

I 

- Hvor stor er kapasireren) 

- Vi har til enhver tid plass ril 13 per-
soner på verksteder. Vi produserer blant 
annet Erhafoam-plarer ril vannsikring i 
tunneler. Denne produksjonen er midler
tidig sropper i høst, som er resulrat av 
brannvesenet sine merknader ril disse 
produkrene i Fløyfjellsrunnelen. 

- Ellers lager vi støyskjermer, sperre
mareriell, skytema[[er og forskjellige pro
dukter i tre og stål, etter oppdrag fra veg
arbeidsdriften, sier Langedal. 

Åpen for nye produkter 
- Dagfinn Notnæs ved Hordaland Veg
kontor har lanserr ideen om mobile veg-

Tri111ro111111ut 
er e11 1·ik1i/i del 
dl' ,111/ori11gs· 
senteret. 

Sperre· 
lllri!Crie/1 l'I' l'II ilt' 

prod11he11<· /r,1 
,111/oringJ t·erh Jf e
del. 

humper i aluminium som sikkerhersma
teriell ved anlegg langs rrafikkerr veg. 
Noe for Toppeverksreder) 

- Dersom er slike produkr skulle lages,
kan vi ta jobben her. Vi har mulighet for 
sveising, og har oie det produksjonsursty
rer som ellers trengs. Vi er i der hele rarr 
oppta[[ av å lage nye produkrer. Ingeniø
rer, oppsynsmenn og andre er velkom
men med forslag. 

Ti mill. i omsetning 
- Driver dere god butikk) 

- Vi har en omsetning p:'i 9-10 mill. 1
året. Vi kan selge produkrene :20-50 pm
sene under vanlig markedspris, noe som 
skyldes lønnsrilskuddet fra fylkesarbeids
kontorer. Vi får refusjoner p.:'t 75 prosent 
for våre ansatte det første halvåret de er 
her, mens tilskuddet reduseres ril 40 pro
sent resten av toårsperioden. Vi er nå 
kommer opp i en tilskuddssum på 3,5 
mill., opplyser Langedal, som er admini
strativ leder på Toppe. 

- Han legger ril at adminisnasjonen 
forøvrig bare teller en stilling. Det er ar
beidsfornunn Johannes Thunesrvedt, 
som står for den daglige ledelsen ved 
verksteder. 

- Produktene selges bare ril vegvese
net, og regnskapet gjøres opp med balan
se. 

Slitasje og hjertesykdommer 
- Hvem kommer til Toppemyr) 

- Ansatte i vegvesener med slitasjeska-
der i nakke, skulder og rygg. Disse kom
mer til oss i forbindelse med et behand
lingsopplegg. Hjertesykdommer er også 
en gjennomgående bakgrunn for en reha
biliteringsperiode. Bedriftslege er medi
sinsk ansvarlig for attføringsprogrammec. 

- Der er folk fra Bergens-områder sum 
kommer hit. Men vi vil ved årsskiftet ra i 
bruk en verksredshall på Voss, med en 
kapasitet på 5-6 arbeidsplasser. I Odda 
h,1r vi benyttet en midlertidig brakke si
den i fjor, og har ni\ fått tilbud fra kom
munen om å leie tomr. Vi kommer muli
gens i gang med et fase opplegg der neste 
år. 

- På lengre sike har vi ogs,i planer um 
et .inlegg for Sunnhordland på Stord, sier 
l.angedal, som understreker betydningen 
,tv :i ha regionale rilbud for attføring i 
vegvesenet.
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SEKS NYE STILLINGER TIL BILTILSYNET: 

VI TREFFES PÅ VEGEN 
7 DAGER I UKEN 

Biltilsynet i Hordaland har fått til
dele 6 nyopprettete stillinger til 
kontroll av kjøretøy på vegene. 

Dette vil gi en vesentlig omleg
ging og økning av våre kontrollar
beid her i fylket. 

I dag kontrollerer vi årlig ca. 
-1.',.000 kjørerøy hvorav ca. 18.000,
J. v.s. ca. 40%, i form av utekonrrol
ler. Når de nye stillingene kommer i
funksjon vil vi få en 0kning på ca .
. '>9.000 utekunrroller vil da utgjøre
c1. 70';{ av kont rollarbeidet.

Øker 200 prosent! 
1-fovedtyngden av vår kontrollvirk
somhet vil i fremtiden altså være på 
vegen, og den vil øke med over 
.200'}{ i forhold ril nåværende sirua
s )Oil. 

Biltilsynet vil nå bli å treffe på ve
gen til alle døgnets tider, 7 dager i 
uken. 

For I rnfikanrene vil dette bli svære 
merkban. Nf1 vil våre utekonrroller 
ikke bli lagt opp til å «ta» flest mu
lig. Biltilsyners oppgave er først og 
fremst å mur ivere og ren lede bil is rer 
til {1 holde kjøretøyene i orden og 
kjøre riktig. Vi'1re komroller blir der
for nukså «myke» Vi vil p{degge 
trafikamer ii reparere: feil eller 
mangler på kjvJrcL0yet og bare: vc:d 
grove ovenrcdclsc:r anmelde forhol-
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der ril politier. 

Sikkerhet 
Hva vil biltilsynet kontrollere på ve
gen? 

Førsr og fremst vil det være en 
ren teknisk kontroll av kjøret0y. 
Derte vil ikke være like omfattende 
som hallkonrroll, men være spesielt 
renet mm viktige sikkerherskompo
nenter på kjv)retøyec, så som brem
ser, sryring, lys og dekke. 

Vi vil også se pi'1 bruken av kj0re
tøye1. Har der overlast' Er lasten 
nuk sik rer' ln nehnlder lasten farlig 
gods,, o.l. 

F0rcren av kjøretøyet er vi også 

interessen i. Har føreren gyldig fø
rerkorc 1 Overholdes kj�Jre- og hvile
tidsbestemmelsene 1 

Gir gevinst 
V i vet at en del trafikanter kjører 
feil eller foretar seg ting som kan 
skape farlige situasjoner i trafikken. 
Vi vil også se på disse forholdene for 
å rettlede, og ikke minst samle opp
lysninger, til bruk for å bedre trafik
kopplæringen. 

Vi har tro på ar en slik sterk øk
ning i vårt arbeide på vegen vil gi en 
rrafikksikkerhecsgevinsr og gjøre det 
tryggere å ferdes på vegen. 

K. Hasselgren
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BILTILSYNET MED ATFERDSVEILEDNING: 

- Biltilsynet ønsker å bli oppfattet som 
et serviceorgan for publikum. Vi vil ik
ke ha stempel som noen «busemenn», 
sier srarsjonssjef Bjørn T. Sætervik og 
avd.ing. Alf F. Trætteberg ril Veg i 
Vesr. 

Vi oppsummerer prøveordningen 
med atferdsveiledning, som har pågått 
siden tidlig i vår. Biltilsynet i Bergen 
har sammen med kollegaene i Finn
mark gjennomført dette som de første i 
Norge. Vi ønsker .'1 la <leete inngå som 
en fasr del av vårt arbeid, sier Sætervik. 

/?_1111dkjorinµcr 
(.!ir 0.1.1 .ndedninl!. 
�il ,i n1nte 

· 

I ra/il>k,u11cuc 
ml'd god�· r,it!. 
sia /li/ r. 
Tr,l'ltcher� i 

'biltil,plCI '; 
.. \:· .::Bergen. 

ØNSKER Å YTE SERVICE 
TIL TRAFIKANTENE 

Plukke vekk feil 
- Hva er arferdsveiledning1 

- På nrunnlag av reknisk overvåking
(video eller radar) pn-iver vi å gripe t:ik i 
feil fra trafikanrcnes side i aktuelle situa
sjoner. Istedenfor refs og andre re,1k
sjonsmårer, vil vi oppn:\ en positiv dia
log med publikum. Ikke minsr er vi ure 
etter synspunker og tilbakemeldinger om 
problemer på vegene. Er der noe som 
mange mener bør renes p�i. så bringer vi 
signalene videre til rette vedkommende. 

Rundkjøringer 
- Eksempler) 

- Vi har s,erlig funnet der aktuelt å ta
for oss nye rundkjøringer. Vi rrenger ik
ke gå så langt fra stasjonen for .'1 finne 
et aktuelt eksempel. Rundkjøringen sør
for Spelhaugen har v,ert overvåket med
videokamera. Selv posterte vi oss lirt
lenger oppe i Folke Bernadortes vei, der 
vi samtalte med trafikantene som net
topp h,1dde passert rundkjøringen.

Der hele var selvsagt frivillig. De som 

h,1dde ,indre ting ,1 tenke på, kjvine vide
re. Vi opplevde også ,1r mange sroppet 
uoppfordret for i'i speirre urn r:id. VJre 
folk hadde med seg brosjyremateriell ril 
utdeling t:nder aksjnnen. 

Bedre oppmerking 
- Hva s,1 trafikantene) 

- En gjennnmgående reaksjon var ,It
man savner en merket linje som delte 
rundkjoringsfelrene i ro. Vi rok derre 
opp med trafikkseksjonen, som straks 
fikk utfort oppmerkingen. Etterpå har vi 
kunnet bivåne ar trafikantenes oppførsel 
i dette krysser er blirr betydelig bedre, si
er Sætervik. 

- På samme måte kan vi viderebringe
signaler fra publikum ril kjMresk,ilene ng 
de snm bestemmer trafikkreglene. 

- Hvilke ,indre arferdskomroller er
gjennomført' 

- Trafikantenes reaksjoner på den au
rum,1tiske lysskilringen for kontrollstopp 
mellom Hop og Nordås har blitt resret. 
Observasjoner er foretatt i vegkryss ved 
Mindevegen. Både video og radar h,1r 
vært i bruk for !i uvervåke trafikken 
gjennom 60 km-sonen forbi Kaland sko
le. Fører var usedvanlig glarr da vi hadde 
kontroll av avstand til forankjørende pi.I 
vegen mor Sorrabrua, forteller Alf F. 
Trætreberg, som ser fram ril at denne at
ferdsveiledningen kan føres videre sum 
er fast innslag i biltilsynets arbeid. 

Rwulk;oringen_ uecl Spelh:111}:!.,._.JJ har l iert 
01·<!n1,ike1 ,,, b,/1ilsJ,11el. 
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Meget god 
oppslutning 

om fagprøven 
I forbindelse med innføringen av det 
nye Bygg- & anleggsfaget ble det på 
møtet mellom Hovedtillitsmannsutval
get og administrasjonen vedtatt at vi 
skulle tilrettelegge opplæring, slik ar 
flest mulig av vegarbeiderne kunne kla
re fagprøven innen dette faget. 

Omorganisering 
Årsaken ril at det nå er nødvendig med 
opplæring for ar erfarne vegarbeidere 
skal klare fagprøven, ligger i omorgani
seringen av faget. 

Før kunne en forskalingssnekker gå 
opp til teoretisk og praktisk prøve innen 
faget forskaling og få fagbrev som bare 
gjaldt for forskalingsarbeid. Spørsmålene 
på prøven ville da kun være innen detre 
områder. 

Økt konkurranseevne 
Nå er de tidligere fagområdene slått 
sammen til ett fag: Bygg- & anleggs
faget, med følgende fordypningsret
n1nger: Forskaling, armering, becong, 
tunneldriving/fjellarbeid og grunnar
beid/anleggsteknisk arbeid. 

De som skal opp ril fagprøve vil på 
den teoretiske prøven få spørsmål fra 
alle fordypningsrerningene. 

Når ele, ener bestått teoriprøve kom
mer opp ril prakcisk prøve, vil denne 
bli avlagt innen den fordypningsrec
n ing som er valgt. 

En av hensiktene med opplæringseil
bueier er med andre ord å kunne sette, 
f.eks. en berongarbeider, i stand ril å
besvare oppgaver urnen fjellspreng
ning. 

Hovedformålet med opplæringen er 
imidlertid å heve nivået innen hele yr
kesgruppen og dermed øke konkurran
seevnen. 

Hclgesaml i nger 
Vegaclminislrasjonen har i samarbeid 
med NKl og AOF satt sammen een kurs
pakke som består av: 

l:lrcvkurs <selvstudium, oppg.ivel1,>s
ning - NKI) 
'i-6 lnrcrnatsamlinger <srønceunclervis
ning) frcedag - k,rdag 

I tillegg k<11nmer oppla::ring pfi ar
hci<bplasscn ug t:n del mindr<: ust1�1te-
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kurs» for dem som har særlige proble
mer innen spesielle emner. 

Sterk påmelding 
Etter at dette opplegger ble lyst ut blant 
alle tilsane, fikk vi i overkant av 100 på
meldte. Noen trakk seg etrer ac kurser 
kum igang, slik at vi nå si[[er igjen med 
96 deltakere. Derre er et meget godt re
sulrnr på lundsbasis. Det srore defraker
anraflet kan nok delvis skyldes den swre 
innsatsen hovedtillitsmannen har gjort 
for å mmivere folkene ril å gjøre en inn
sats. 

Dcer score delcakeranraller har gjurt ,H 
vi 11[1 har måner dele deltakerne inn i -1 
puljer .. '> med inrernatsamlinger i Bergen 
ug I Ulvik 

Vi har nå vært igjennum fo.1rste om
gang av kurs-pakken. Alle deltakerne har 
vært på en inrernatsamling og er igang 
med brevkurser. 

Scarrvansker 
Det er ikke å legge skjul på at vi hadde 
en del problemer i startfasen. Da det i 
summer viste seg at .inleggs,1vdelingen. 
pga. kapasitetsproblemer ikke kunne 
stille med forelesere, måi:ce vi kontakte 
eksterne: krefter for å få hjelp innen no
en av emnene. Detre var uheldig, da det 
har v isr seg både på dette opplegget og 
andre, at etaten selv har: ele clykrigste fo
releserne på mange omr�der. 

l 
i 

I 
lr 
i 

I. 

. f,.·_,.I.· •. 

'i 
f I 

.)t'('ill /-luff 
er leder for 
kurs1-irk.rom
hetc11. 

Det viste seg at vi fikk startvansker i 
læresicuasjonen. 

Vi har imidlertid nå så bra lærerkref
ter imernt, fra AOF og fra emreprenører 
ar vi sier oss rimelig fornøyd med opp
legger og har håp om at de aller fleste vil 
gjennomføre kurspakken og bestå prø
ven. 

Kursdeltakerne har fått utdelr en scor 
bunke bøker, tegneutstyr, konvolurter og 
papir i s tme mengder. 

Forstår skepsisen 
Fagene vi startet opp med var tegning/ 
regningslesing, grunnarbeid (stikning/ 
masseberegning) og sprengning. 

Sen p,1 bakgrunn av at mange ikke har 
«vært p:'i skolebenken» siJen folkesko
len, og den usikkerheten sum deltakerne 
på I. pulje må ha folt, er der ikke rart at 
en del ble skremt av opplegget og ur
trykte skepsis Dverfor kursledelsen og ar
beidskamerater. 

Imponerende 
Denne stemningen synes nå å ha snudd. 
Jeg er imponert over den i meressen som 
vises, og den innsatsen de aller fleste 
gjør, for å stille best mulig kvalifisert når 
vi i 1988 skal arrangere fagprnver. 

Jeg håper arbeidsledelsen har forståel
se for hvilket løft derrer er for den enk
elte, slik at de bistår med sitt, hvis delta
kerne skulle stå heft fast med enkelte 
oppgaver. 

Svein tfoff 
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D,•1 <1nbeft1fes 30 km/1 i 90-gradcrs 
.l'l'i11g I et/ Mit/111111. 

30 
km/t 

TRAFIKKAKSJONER NYTTER 

Skilting av skarpe kurver lønner seg 
Bedre skilting og oppmerking av skarpe 
kurver lønner seg for samfunnet. På E68 
Voss-Bergen har Hordaland Vegkontor 
nå bedret oppmerkingen av 50 kurver. 
Vi forventer å få redusere antallet ulyk
ker på strekningen med :'>-4 pr. år. In
vesteringen vil være meget samfunns
økonomisk lønnsom, sier Henrik Hvos
lef til Veg i Vest. Skiltingen vil ha be
talt seg i form av reduserte ulykkeskost
nader på godt under et år. 

Aksjon Utforkjøringsulykker er avslut
ter, og fra [\rsskifrer av står Aksjon tv!øte
ulykker fur mr. Proble111ene er ril dels 
sammenfallende. Ved siden av et bedre 
vimervedlikehold, er der påkrevet å få 
gJurt noe med de farlige kurvene. I førsre 
omgang skilting ng oppmerking av de 
farligste partiene. 

)0 km/t fore nok 
- Erf.i1·ingene tilsier ;it vi med den nevnte 
nyskiltingen l\ergen-Vus, vil vi redusere 
.1ntaller ulykker på srrekningen med ,-.j i 
:het. Ved siden el\· oppmerking Snill ,·iser 
. 1t m,111 kJ<->rer inn i en krapp kur,c. be-

nytter vi oss av skilt som anbefaler ned
satt fort i de I O vanskeligste kurvene. 

- Hvor mye nedsatt) 
- Det kan være farr pr, 30 ril 60 krn/r

på vegstrekninger som ellers har 80 km/t 
som fartsgrense. 

Analyser 
- Hvor !angr er arbeider kommet i Hor
daland' 

- Vi har skiltet oss oppover rv. 14 fra
Rogaland grense til Bergen, og fortsetter 
nå karrleggingen av farlige svinger på rv. 
14 videre nordover gjennom fylker. Ogs!\ 
E76 fra Haukeli til Rogaland grense er 
ferdig skilter. 

- Analyser er ferdig for rv. I.', Voss
Trengereid. Andre vegstrekninger vi vil 
se på etterhvert er rv. 550 Odda-Urne og 
rv. 17 Odda-Brim nes. R v 5 7 giennom 
Lindås, rv. '155 scmwer Sotrn og rv. 56 I 
nordover Øygarden himmer vi også til :i 
ta for ,iss. Til slun vil jeg nevne rv. 1.'> 
Trengereid- Kvinnherad. 

- H voslef understreker .H vegkunrmet
kun plukker ut dl' farligste kurvene. Erfa
ringene tilsier at man oppn:,r en reduk-

sjon i antallet ulykker på 40 prosent t 
kurver som blir skilter. 

Bedre brøyting 
Der er vegdirektoratet som trekker opp 
retningslinjer for Aksjon Møteulykker. 
Utenom skilting og oppmerking av farli
ge kurver, og eventuelt ombygging ,1v de 
verste partiene, vil man under aksjonen 
neste år satse på et bedre vintervedlike
hold. 

Det betyr raskere utrykking ved sr,ø
fall, bedre høvling og bedre opplæring av 
kontraktører som brøytingens betydning 
for trafikksikkerheten. 

Bedre opplæring på vincerføre er en 
oppgave som biltilsynet må arbeide vide
re med, går der fram av forslaget. 

En informasjunskampanje skal gjenn
omføres som en del av t\ksjon Mv1teulyk
ker neste år Målsettingen med tilt,ikene 
er 200 f,erre drepte og skadde neste år 
enn i 1987, under forutsetning av uendret 
trafikkvekst Dec skal satses ',() mill. kr. 

p,1 tilr.,k under aksjonen . ife1lge vcgdirek
tm:ner, opplegg . 
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/l 1nnigementko1ni-
1ee11 fordeler 
"rbeidsoppgave11e. 
fra Vl'llstre 1---l(ihon 
ToN!rtal, [//e11 
Brown og Terje· 
Totland. 

FOTBALL MED NOKO ATTÅT 

Hordaland kotn hederlig 
fra vegcup-arrangem.entet 

Vegcup 1987 ble arrangere på tradisjo
nelt vis. Følgende lag kvalifiserte seg til 
sluccspillet: NORDLAND, SØR
TRØNDELAG, AKERSHUS, ØST
FOLD, ROGALAND og arrangør 
HORDALAND. 

Sluttspillet ble arrangert i Bergen 21.-
23. august. Alle kampene ble spilt på
Swvollen kunstgressbane. Samtlige til
reisende lag og supportere ( 100 pers) 
ble inkvarten på Fantoft Sommerhotell.

I .1rrange111ernskllmiteen sarr Håkon 
T<1vt:rud, Bj,,>rn Trygve Andersen, Eli Sol
berg, Cina K.1rrvei1 ug Ellen Brown, sum 
hadde .111svare1 for [i «snekre» rammen 
nm ell spnrtslig <1g susi;d helg. 
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Grundig forarbeid 
Det ble mange lange og hektiske kvelder 
før det hele kunne starte. Komiteen skul
le sende invitasjoner, søke tilskudd fra 
VDR, skaffe innkvartering, annonser (ca. 
60 firma støttet vegcupen), lage program, 
bestille baner, dommere, lage kampopp
sett etc., skaffe medaljer, og ikke minst 
lage til et sosialt samvær om kveldene for 
de tilreisende. Alt gikk etter planen (vi 
fikk skryt for et godt arrangement). 
Spekemat og husorkester 
Fredag kveld, etter at alle lag var kommet 
til Bergen, var det sammenkomst i bnti
nen på vegkontorer. Det ble servert spe
kemat med nuko attåt (brød). Etter serve
ringen ble lørdagens kamper trukket til 
to puljer med tre lag i hver pulje. 

Det sosi,1le samværet ble avsluttet med 

dans ril vegkonrorets husorkester, bestå
ende av Asbjørn Halsrensen, Arie Fosse, 
Rune Kilsen, Per Fredriksen og Endre 
Leivestad. 
Kampstart ved frokosrrider 
Lørdag morgen kl. 0900 startet den første 
kampen. Kampene ble spile i strålende 
sol og sommervarme. Det var mye moro, 
god underholdning og heiarop fra tribu
nen (selvfølgelig markerte Hordaland seg 
her også). Det ble heldigvis ingen alvorli
ge uhell i løpet av kampene. 

Hordaveg var «dyktige» som kom til 
slunspillet uten :'i slippe inn mål (de var 
sjølskrevne som arrangører). Her rok det 
også en brii slutt. Første kampen gikk 
med O- I tap, and re kam pen doblet vi 
usett og tapte 0-4. 

Maratonfinale 
I finalen møttes Østfold og Rogaland. 
Det ble en lang og underl)()!dende kamp. 
Ener ekstraomganger var stillingen frem
deles 0-0. Østfold gikk ril slun av med 
seit:ren cb de fikk en rn;"d mer en Roga
land på straffespark-kunkurranse og re
sultater ble 5-li. 
CITT OM CUTT1\ VAR Sl.lTNL111 

P:1 opp111a11nsm�>1l:t ble dc:1 vc:dtat1 .,t 
arrange1ren skal sene opp en minnepokal 
til vinnerlaget. Fra 1989 vil arrangemen
rc1 for vegu1pen bli endrer. Derre ble ved
l au p,1 nppmannsrnmet i I 986. S,11111 lige 
fylker vil d:1 kunne delta i turneringen/ 
slu1tspillc1. Forsl,1gec er at wrneringen 

1 ·11111urfage/ Ø,tfr,/d dirb111ere,· 
l,1J:,1ikkc11 k1•elde11 for 
l!ffJ/(..'rn,gt·Jl. 



skal arrangeres vekselvis i Oslo og 
Trondheim. 

Telemark er foreslårt som arrangør av 
slurtspiller i 1988 ener nåværende mo
dell. 

Medalje ei! samtlige 
Arrangementet ble avslutter lørdag kveld 
med bankett og premieutdeling. Drifts
sjefen i Hordaland, Jann B. Jensen holde 
velkomsrcale. Premiemdelingen foregikk 
med star stemning, og selvfølgelig fikk 
alle hver sin minnemedalje. Der var laget 
sang for å hylle vinnerlaget ØSTFOLD. 
Erter servering og premieurcleling var der 
dans ril ur i de sm:1. rimer. 

Tidlig «søndag morgen» var alle enige 
i ar eler hadde vært en «gosselig» helg. 

Arra ngemen ekorn i reen 

RESULTATER: 

Sør-Trøndelag - Rogaland 
Hordaland - Nordland 
Sør-Trøndelag - Akreshus 
Hordaland - Østfold 
Rogaland - Akershus 
Nordland - Øsrfolcl 
FINALE: 

Rogaland - Øsrfold 0-0 (e.e.omg) 
'1-5 etter str,iffespark 

0-1
0-1 
0-2 
0-4 
2-0
0-1 

Hord,11·,:� 1 J1111l<·r 
Jtyrke mellr,111 
slagen,�. 
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FØREBYGGJANDE HELSEARBEID 
KVIFOR OG KORLEIS? 

Av bedriftslege 
Jostein Waage 

Eit kinesisk ordtak seier at ein dårleg 
lege lindrar symptom, ein middels lege 
helbredar sjukdom, medan ein god lege 
forhindrar at sjukdom oppstår. Passar 
dette ordtaket i vår kvardag med avan
sert medisinsk teknologi, og korleis kan 
vi i så fall førebyggja sjukdom J 

Levealder og dødstal 
Gjennomsnirrleg levealder og dødstal kan 
vere eir mål for helsetilstanden i befolk
ningen. Levealderen aukar stadig i Noreg. 
Årsakene er mange, men den vikrigasce 
er ar dei sosiale, hygieniske og økonomis
ke rilhøva er becra. Dei nye medisinske 
landevinningane har harr langt mindre 
innverknad på levealder og dødstal. 

Framleis er der stor skilnad i dødstal mel
lom ulike yrkesgrupper og sosiale lag. 
Dette skuldasc ulik miljøpåverknad og 
livsstil, altså ting ein berre kan endra ved 
førebyggjande helsearbeid. Det kinesiske 
ordcaker må vi alrså ca på alvor framleis. 

Hjelp til sjølvhjelp 
Der ligg i sakens narur ar førebyggjande 
helsearbeid berre kan lukkast når kvart 
inivid så vel som heile samfunnet er en
gasjert. Ingen lege kan endre livsstilen ril 
eie menneske om ikkje personen sjølv vil. 
Heller ikkje kan ein helsearbeidar få til 
miljøendringar om ikkje politikarane er 
med på nocane. Som helsearbeidarar kan 
vi derimot gje dei faglege råd som rrengs, 
og freiste å påverke enkelcpersonar og 
samfunnet ei! å ca den rette avgjerslene. 
Det er førebyggjande helsearbeid. 

M'E.N KVI FOR SKAL EG TA ANSVAR FOR
H6tS.A t-11, NÅR V/ HAR t..EGAR
TIL Å GJØRE DET 2

• 

:JO VEG l VEST 

Helskontrollar 
Helsekoncrollar har ein viss verdi i føre
byggjande arbeid, men ikkje slik som folk 
flest trur, ved å avdekke sjukdom. Det 
finsc nemleg ingen universalprøver som 
kan avdekke alle alvorlege sjukdomar i 
ridleg fase. Dersom ein rrur det, kan kon
rrollar vere meir ril fare enn ei! nytte, for
di dei kan gje falsk rryggleikskjensle som 
kan gjere at ein ikkje rek alvorleg <lei 
symptom som bør undersøkjast nærare. 

Derimot kan helsekontrollar ha verdi 
for å påvise risikofaktorar for sjukdom, 
som f.eks. høgt blodtrykk, høg kolesterol, 
stress, dårleg form, røyking, etc. For slik 
risikopåvisning er det mindre viktig kor 
ofre ein får kontroll; !angr viktigare er 
der ar ein sjølv gjer noko med dei risiko
faktorar ein har, og på den måren føre
byggjar sjukdom' 

Ein annan måte helsekonrrollar kan ha 
verdi på, er når ein målretta leicar ener 
miljøpåverknad. Slike konrrollar kan vere 
air frå samataler med folk ute på arbeids
plassane, ril meir avanserte medisinske 
undersøkingar som vi til dømes har gjort 
på asfalrleggjarar. Her er det og vikrig å 
ha målsetringa klan for seg, nemleg ar 
konrrollane skal føre ril ny kunnskap med 
påfølgjande miljøendringar. 

Miljøkarrlegging 
Såvel målretta helsekonrrollar srnn ar
beidsplassynfaringar kan gje grunnlag for 
å stille ein «diagnose» på miljøer. Ved 
vegkontoret har vi nå tatt i bruk sjekklis
ter og miljøkarrleggingsrapporrar i dette 
arbeidet. Meininga er å systematisere mil
jødiagnostikken, og dessucan skape lokalt 
engasjement for å løyse eventuelle pro
blem. Rapporrane blir sende tilbake ril lo
kale arbeidsleiarar og verneombod, for at 
<lesse i samarbeid skal finne løysingar på 
problema. Igjen er det førebyggjande arb
neidet avhengig av at alle parrar er enga. 
sjerte. Ingen må sirje med hendene i fan
ger og venta på ar andre skal løyse pro
ble1rn1 for dei. 

Eigenaktivitet 
Fellesnernnaren for air førebyggjande hel
searbeid blir såleis eigenakrivitet. Dette 
gjeld for det enkelte individ, for arbeids
plassen og for samfunner. Kvar og ein 
må La ansvar fur si eiga helse ug sin del 
av ansvaret for arbeidsplass ug samfunn. 
alt ener den stilling ein har. Helseperso
neller sine oppgåver i ein slik samanheng 
blir mest ,1 vere konsulenrnr og pådriva
rar i dei oppgåvene som skal løysast 
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50-ÅRSDAGAR
Håkon Tangerås 10. november
L1rs Markhus 14. november
Andreas LiUevik 11. desember
Gerd Moberg Larsen 30. desember

60-ARSDAGAR
Nils Botnen 2. okrober
Bjarne K. Ytre Arne 20. okcober
Fridtjof Ekeland 25. okcober
Erling Kvingedal l. november
Odd Gjelsvik 17. november
Scyrk Ersvær 18. desember
Peder Grønevik 22. desember

Desse kan vema seg ei helsing og eie gavekore. 

TAKK 
Hjerreleg rakk for helsing og gåve ril 60-årsdagen min. 
Dagfinn Blindheim 

Hjerteleg rakk for oppmerksomheten i anledning min 50-årsdag. 
William Albrigtsen 

NYE PENSJONIST AR 
Lars B. Bauge 
Konrad Grønhaug 
Ingvald K. Jøsendal 
Kåre Sollesnes 

NYE MEDARBEIDARAR 
I OPPSYNET 
Kjell Arvidson 
Øyscein Kolaas 
Oddvar Nøding 
Øyvind Rye 

Karl Eigescad 
Magnus Haugland 
Jakob Rørhe 
Magnus Tvedt 

ENDRINGAR 

Hans Gjerde 
Ragnar Indrebø 
Karl SoU1eim 
Olav K. Tvedc 

Lasse Ausresrad opprykk ril oppsynsmann 
Finn M. Torvang opprykk ril oppsynsmann 

SLUTTA 
Espen Valand Stange 

MINNEORD 

Malvin Arefjord 
- Der var med sorg vi mottok meldinga om ac vår gode kamerat og
medarbeidar, Malvin Arefjord omkom i ei tragisk arbeidsulukke.

Malvin kom ril vegvesener i 1972, etter fleire år i handelsflåten og i 
enrreprenørarbeid på land. Han har gjort cenesce både på anlegg og i 
vedlikehalder, og har m.a. vore engasjere i krevjande bruvedlikahald i 
Hordaland Der siste årer var Malvin knytt ril vedlikahaldsarbeid i R-2, 
vesenrleg på Socra og i Øygarden. 

Dei mange av oss som kom i kontakt med Malvin, vil minnasc han som ein 
tvers gjennom god arbeidskamerat, og ein dugande kollega. Han hadde eie 
sjeldan gode lynne. Han hadde ei brei og god yrkesrøynsle og urføne arbeider 
på framifrå måce. derre gjorde at han vart vist tillit og respekt av alle. 

Tapet av Malvin Arefjord har sett merke i oss. Men vi vil bera med oss det 
gode minnet om ein dugande arbeidskamerat. Vi kjenner takksemd for godt 
samarbeid og samhald i <lesse 15 åra. 

Vi føler sterkt med kona og barna, som sit att i wng sorg etter å ha mist ei 
gud husbond og far. 

Vi lyser fred over Malvin A refjord sin minne. 
For arbeidskamerater 

Konrad Ulvarn 

Nye medarbeidarar i etaten sidan 
15/5: 
Veg i Vest ønskjer velkomen 
Jens Kjergaard, overing. planavd 
Toralv Ramsøy, avd.ing. planavd 
Alex Caro Lunde, ing. planadv. 
Morren Henriksen, ing. planavd. 
Torgeir Eidsnes, overing. 
vedlikehaldsa vd. 
Jan H. Nilsen, avd.ing. maskinavd. 
Ingmar Ølbeim, komrolling. 
anleggsavd. 
Knut Berga, jurist, adm.avd. 
Gudbjørg Agdestein, tegneass. 
planavd. 
Bente Johnsen Aase, regnass. 
planavd. 

Desse har slutta sidan sist: 
Frode Myre, ing. maskinavd. 
Inger Langvik, ing. anleggsavd. 
Ruth Daae, cegneass. planavd. 
Tove Misje Sunda!, komorfullm. 
biltilsynet. 

Permisjonar: 
Sølvi Melsbø Narum, 
vedlikehaldsavdelinga og Marit 
Reigsrad, biltilsynet, har permisjon 
med løn frå 15/8 til 31/12 for å ra 
fagutdanning i EDB. Tidlegare har 
Gro Grønland hatt permisjon for å 
ra same utdanninga. 
Informasjonskonsulent Ragnhild 
Øverland Arnesen er cilbake etter 
permisjon. 
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MASSEKORSBÅND 

RETURADRESSE: 

Hordaland vegkontor 
Postboks 3645 
5033 Fyllingsdalen 

NESTE NUMMER KJEM 15/12 




